
România are nevoie de timp pentru
a se dezvolta ºi a ajunge din urmã
Occidentul, însã nu trebuie sã sarã
peste etape. Fonduri le europene
reprezintã o mare oportunitate în acest
sens, aºa cum s-a întâmplat în cazul
m e m b r i l o r m a i v e c h i a i U n i u n i i
Europene, precum Spania.

Arhitectul spaniol Alfredo Biosca,
directorul departamentului Arhitecturã
din cadrul AECOM din România, ne-a
declarat: „Singura modalitate de a învãþa
este fãcând greºeli. Ori, în România a fost
o întreagã generaþie de la sfârºitul anilor
1980 ºi pânã în anii 2000, care nu a
construit mare lucru. România are
nevoie de timp sã se dezvolte”. Domnia
sa se declarã optimist în privinþa
activitãþii companiei AECOM în plan lo-
cal: „Suntem aici pentru cã avem de
construit pentru 25 de ani!”

România a început sã atragã fonduri
europene acum zece ani ºi a intrat în
Uniunea Europeanã în anul 2007. Prin
urmare nu a avut foarte mult timp sã
acumuleze experienþã în absorbþia
f o n d u r i l o r n e r a m b u r s a b i l e . Î n
comparaþie, Spania a intrat în Uniunea

Europeanã în anul 1986, iar primele
fonduri au fost accesate încã din 1982,
c u 2 0 d e a n i î n a i n t e a R o m â n i e i .
Rezultate similare celor înregistrate în
S p a n i a s e v o r v e d e a p r o b a b i l î n
România de abia prin anul 2030,
considerã domnul Biosca.

Infrastructura naþionalã de
transport este prioritatã

Ministerul Transporturilor din România
are de cheltuit foarte mulþi bani
europeni. Chiar dacã nu s-a avansat prea
mult în ultimii 10 ani în privinþa
numãrului de kilometri de autostradã
construiþi, în schimb au fost realizate
investiþii importante în reþeaua de
drumuri naþionale ºi au fost pregãtite
p r o i e c t e l e p e n t r u a u t o s t r a d ã .
Autostrãzile vor fi construite în 4-5 ani.
De asemenea, pânã la sfârºitul acestui an
urmeazã sã fie finalizat noul pod peste
Dunãre de la Calafat. AECOM a asigurat
serviciile design ºi asistenþã tehnicã
pentru drumurile de acces cãtre pod ºi
staþia de taxare pod.

Pentru infrastructura de transport din
România este prioritarã realizarea a

douã coridoare, unul care sã uneascã
portul Constanþa de Ungaria ºi al doilea
care sã conecteze România cu Moscova.
A c e s t e d o u ã a u t o s t r ã z i t r e b u i e
construite cât mai curând posibil,
apreciazã Alfredo Biosca.

Municipiile se dezvoltã prin
parteneriate între
autoritãþile publice ºi
oamenii de afaceri

Pentru dezvoltarea Bucureºtiului este
prioritarã crearea Planului Urbanistic
G e n e r a l c a r e s ã r e f l e c t e n e v o i l e
oraºului. În opinia reprezentantului
AECOM, ar trebui înfiinþatã o agenþie
localã de dezvoltare urbanã. Aceasta ar
trebui sã reprezinte o platformã de
informare pentru investitori, dar ºi un
intermediar de special i tate între
politicieni (primari) ºi oameni de
afaceri, în interesul oraºului.

Anterior crizei era un lucru obiºnuit în
R o m â n i a c a u n i n v e s t i t o r s ã
construiascã o clãdire ºi ulterior sã
rezolve problema utilitãþilor. Pentru
dezvoltarea unei zone noi, mai întâi
trebuie elaborat un plan de urbanizare.
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Avem de construit în România pentru 25 de ani

Despre AECOM
AECOM este o companie internaþionalã
special izatã pe furnizarea de servici i
tehnice, de management ºi planificare. În
România compania activeazã în mod direct
din 2009, însã anterior ºi-a desfãºurat
activitatea pe piaþa localã prin intermediul a
douã companii subsidiare: Inocsa Ingenieria
(din 2000) ºi Savant (din 2006), care au
fuzionat în noua structurã (în 2004).

Activitatea companiei pe piaþa localã
vizeazã patru domenii de referinþã: servicii
pentru infrastructura de transport (cu cea
mai mare pondere), servicii pentru reþele de
apã (design, supervizare), servicii de mediu
(de exemplu reabilitarea siturilor poluate) ºi
servici i de arhitecturã (proiectare ºi
supervizare, cu peste 15 proiecte finalizate)

În prezent, compania are în derulare în jur
de 40 de proiecte. Printre principalii clienþi
se numãrã Ministerul Transporturilor (prin
Compania Naþionalã de Autostrãzi º i
Drumuri Naþionale), Petrom (servicii de
mediu), companiile de apã din Braºov,
Bucureºti, Sibiu, corporaþii multinaþionale
(pentru project management, cost manage-
ment).

Alfredo Biosca, directorul departamentului Arhitecturã din cadrul AECOM România

Tendinþe



Ulterior sunt trasate drumurile ºi aduse
reþelele de utilitãþi (electricitate, apã,
gaz). Pe loturi le rezultate începe
investitorul sã construiascã, având
certitudinea cã dispune de toate
utilitãþile ºi conectivitate. Extinderea
oraºelor se face uzual prin intermediul
unor parteneriate între mari investitori
sau bãnci, respectiv proprietari de
terenuri. Aceºtia din urmã îºi aduc
proprietãþile la comun în schimbul unei
p ã r þ i d i n i n v e s t i þ i a r e z u l t a t ã . Î n
România este greu de implementat un
astfel de sistem datoritã legislaþiei,
considerã Alfredo Biosca.

P e n t r u r e z o l v a r e a p r o b l e m e i
transportului în marile oraºe se impune
elaborarea unei strategii pe mai multe
n i v e l e . Î n p r i n c i p i u , c u c â t s e
construieºte mai multã infrastructurã
de transport, cu atât vin mai multe
maºini în oraº. ªi pentru cã sunt multe
m a º i n i t r e b u i e u l t e r i o r e x t i n s ã
infrastructura. Însã, în paralel, trebuie
încurajat transportul public sau cu
bicicleta în detrimentul autoturismului.
De asemenea, este nevoie ºi de o
strategie privind parcãrile.

Extinderea infrastructurii de transport
r e p r e z i nt ã o e t a p ã i nt e r me d i a r ã
fireascã în dezvoltarea unui oraº.
A c e a s t a p â n ã c â n d s e s c h i m b ã
mentalitatea populaþiei, în sensul
diminuãrii utilizãrii autoturismelor, pe
de o parte, iar pe de altã parte pânã
când dezvoltarea economicã a oraºului
va permite colectarea unor taxe mai
m a r i . D e a l t f e l , c r e a r e a d e z o n e
pietonale ºi spaþii publice urbane este
costisitoare. În urmãtoarea etapã
pasajele supraterane ºi alte elemente
ale infrastructurii de transport vor fi
demolate ºi substituite de spaþii publice
pietonale, aºa cum s-a întâmplat, de
exemplu, în Madrid. Pentru aceasta vor
fi necesari însã în jur de 20 de ani.
„Bucureºtiul a intrat pe aceastã cale
l u n g ã . D a r i n f r a s t r u c t u r a e s t e o
necesitate, municipalitatea nu este în
direcþia greºitã. În fapt nu este o
problemã a municipalitãþii, ci una a

individului”, atrage atenþia Alfredo
Biosca.

Lipsa de coordonare a
autoritãþilor îi exaspereazã
pe investitori

Dificultãþile în atragerea investitorilor
strãini nu þin atât de complexitatea
procedurilor, cât de lipsa de coordonare
dintre autoritãþile publice ce survine
dintr-o absenþã a sentimentului de
a p a r t e n e n þ ã a i n d i v i d u l u i l a
c o m u n i t a t e . A c e s t f e n o m e n s e
transpune ºi la nivel macro, iar în
corelaþ ie cu birocraþ ia , rezultã o
bulversare a autor i tãþ i lor locale:
primãria nu ºtie ce face operatorul de
apã, care la rândul sãu nu ºtie ce
î n t r e p r i n d e d i s t r i b u i t o r u l d e
e l e c t r i c i t a t e . T o a t e i n f o r m a þ i i l e

necesare unui investitor cu privire la un
anumit imobil ºi reþelele de utilitãþi care
îl deservesc, ar trebui sã fie obþinute cu
uºurinþã de la primãrie deoarece toate
sunt incluse în documentele de urbani-
sm. Prin urmare, nu este nevoie sã te
interesezi la fiecare operator de utilitãþi
în parte asupra situaþiei imobilului.
„Mentalitatea este o problemã mai
mare decât birocraþia”, considerã
domnul Biosca.

Noua lege PPP deschide
mari oportunitãþi pentru
constructori

Noua lege a parteneriatului pub-
lic-privat introdusã în România spre
sfârºitul anului 2011 a venit ca o veste
bunã pe piaþa construcþiilor deoarece
o f e r ã o n o u ã p l a t f o r m ã p e n t r u

investiþii. Aceastã variantã a fost deja
aplicatã cu succes pentru construirea de
parcãri subterane în Bucureºti, cum este
cazul celei de la Piaþa Universitãþii,
exemplificã Alfredo Biosca.

În opinia sa, pentru implementarea
unui proiect prin PPP, cel mai important
lucru este sã existe oameni pregãtiþi în
c a d r u l a u t o r i t ã þ i l o r p u b l i c e . D e
asemenea, este important ca partenerul
public sã diminueze riscurile pentru
investitorul privat. Acest lucru nu poate
fi realizat decât prin reglementãri. În
plus, dacã existã reglementare, este
diminuatã ºi corupþia. În fapt, tocmai
l i p s a r e g l e m e n t ã r i l o r a g e n e r a t
discrepanþe ºi disproporþii în fluxul de
proiecte imobiliare realizate începând
cu anul 2004 în Bucureºti. Proiectele ar
f i trebuit sã se conformeze strict
prevederilor reunite în cadrul unui mas-
ter plan, precizeazã domnul Biosca.

Cel mai important domeniu în care ar
putea fi aplicat un PPP în România este
infrastructura de transport. Aceasta va
f i însã o direcþie de perspectivã,
deoarece în primã fazã drumurile vor fi
construite din bani publici (inclusiv
fonduri europene), respectiv pânã când
populaþia îºi va permite sã plãteascã
mai multe taxe pentru transport.

Al doilea domeniu cu potenþial pentru
aplicarea PPP este cel medical. La
momentul de faþã însã nu constituie o
afacere pentru mediul privat, tot
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Christopher Choa,
vicepreºedinte AECOM Design

ºi Planificare

Arhitectul britanic Christopher Choa, vicepreºedinte AECOM
Design ºi Planificare ºi autor al unor lucrãri de referinþã în
domeniul planificãrii urbane, considerã cã oraºele sunt
atractive pentru investitori deoarece concentreazã
oportunitãþi. Inteligenþa colectivã a oamenilor dintr-un oraº
atrage ºi consolideazã inovaþia ºi bunãstarea. Tot ceea ce
furnizeazã un oraº locuitorilor ºi vizitatorilor pentru a
prospera creeazã, de asemenea, un climat investiþional
puternic ºi o economie solidã. Încrederea în autoritãþi,
infrastructura publicã de calitate, spaþiile publice atractive,
toate sunt foarte importante.

Autoritãþi le publice pot încuraja în mare mãsurã
investiþiile private prin crearea mediului investiþional
potrivit. Dacã asigurã spaþii publice de calitate, precum
parcuri, spaþii pietonale, un sistem de transport eficient ºi
confortabil, o infrastructurã eficientã, o bunã coordonare
managerialã, motiveazã sectorul privat sã investeascã ºi sã
se dezvolte în jurul lor.

Autoritãþile ar trebui, de asemenea, sã creeze cadrul
pentru a controla dezvoltarea ºi a proteja investitorii,
reducând riscul apariþiei conflictelor cu vecinãtãþile. Însã, nu
trebuie sã ajungã nici la o suprareglementare care ar bloca
iniþiativa privatã. La rândul sãu, sectorul privat ar trebui sã
sprijine investiþiile publice, realizând proiecte (clãdiri,

infrastructurã, activitãþi) care sã fie atrãgãtoare pentru alþi
investitori privaþi ºi astfel sã justifice urmãtoarea rundã de
investiþii publice.

Pasaj Lugoj



datoritã imposibilitãþii clasei medii de a
suporta costurile aferete. În plus,
principalii operatori de profil au realizat
cã numai câteva locuri din Bucureºti se
preteazã unor astfel de investiþii.

În general, toate investiþiile realizate
prin PPP trebuie sã porneascã de la
puterea de platã a românilor. De
a s e m e n e a , o b i e c t i v e l e t r e b u i e
amplasate în locul potrivit, explicã
Alfredo Biosca.

În prezent în Bucureºti sunt fezabile
pentru derularea prin PPP în special
proiectele vizând crearea de parcãri
(subterane sau supraterane), respectiv
servicii de management pentru parcãri,
considerã domnia sa.

Va mai dura pânã sã
construim iar locuinþe

Locuinþele sociale pot face obiectul
unor proiecte PPP, dar este improbabil
ca ele sã se materializeze în România
prea curând deoarece majoritatea
locuinþelor oricum sunt deþinute de
p e r s o a n e p r i v a t e . A c e a s t a s p r e
deosebire de Spania, unde bãncile sunt
cei mai mari proprietari, susþine Alfredo
Biosca.

În Spania au fost construite case
sociale în sistem PPP datoritã creºterii
accentuate a preþurilor la terenuri ºi
l o c u i n þ e p e p i a þ a l i b e r ã . A s t f e l ,
Ministerul Locuinþei din Spania a
demarat un amplu program pentru
construirea de locuinþe pe terenuri
achiziþionate ieftin de la primãrii ºi
dezvoltate fãrã prof it . Accesul la
acestea a fost condiþionat de situaþia
materialã ºi numãrul de membri din
familiile solicitante.

În România nu s-au construit multe
l ocu i nþe î n u l t i mi i ani º i s u nt î n
continuare numeroase terenuri libere în
oraºe. Acestea nu vor f i probabil
dezvoltate mai devreme de 5 ani
deoarece au fost achiziþionate scump

iar valoarea lor s-a diminuat simþitor în
crizã. Prin urmare, proprietarii nu au
interesul sã le vândã. În schimb, sunt
investitori care cautã sã cumpere
terenuri, însã numai pentru proiecte de
birouri, nu apartamente ºi nici centre
comerciale, care deja sunt prea multe în
Bucureºti, apreciazã domnul Biosca.

Mediul economic se va îmbunãtãþi în
câþiva ani ºi vor intra pe piaþã mai mulþi
investitori, îndeosebi corporaþii cu
putere financiarã mare, profitând cã
terenurile ºi forþa de muncã sunt mai
ieftine. În plus, România reprezintã o
piaþã mare. „Important este sã nu se
repete greºelile din perioada de boom
imobiliar”, subliniazã Alfredo Biosca.

Prin PPP oraºele pot obþine
mai mult

Sectorul public poate colabora în mod
direct cu sectorul privat prin stabilirea
unor parteneriate public-private.
Acestea reprezintã cea mai potrivitã
variantã în situaþia în care sectorul pub-
lic cautã finanþare, iar sectorul privat
are capacitatea de finanþare ºi expertiza
necesarã pentru a livra un proiect.
Obiectivul trebuie sã fie clar definit ºi sã
se încadreze, pe cât posibil, într-o
strategie integratã mai mare.

Atât timp cât sunt întrunite criteriile
de performanþã proiectul ar trebui sã
asigure o sursã de venit clarã. De
asemenea, riscurile dezvoltãrii trebuie
alocate în mod echitabil partenerilor.
Achiziþia publicã prin PPP dureazã în
general mai mult ºi presupune o mai
mare complexitate decât finanþarea din
surse publice. Prin urmare este dezirabil
ca nivelul finanþãrii sã fie suficient de
consistent pentru a justifica ºi costurile
suplimentare generate de procedurã,
subliniazã reprezentantul AECOM.

Bucureºtiul trebuie sã atragã
oamenii pentru a prospera

În multe feluri, oraºele au devenit în
prezent mai importante decât þãrile.
Cultura globalizatã schimbã modul în
care locuitorii oraºelor se raporteazã
unii la ceilalþi. În acest secol, locuitorii
unui oraº aflat în expansiune vor avea

din ce în ce mai multe în comun cu
populaþia altor oraºe aflate la mii de km
distanþã.

Datoritã Internetului ºi creºteri i
accesibilitãþii transporturilor aeriene,
similaritãþile dintre locuitorii Bucu-
reºtiului ºi ai altor oraºe internaþionale
d evin d in ce în ce mai prof u nd e
comparativ cu raporturile stabilite cu
mediul rural adiacent sau oraºele mici.

„Suntem fiinþe sociale, prin urmare nu
putem evita înclinaþia de a explora, de a
stabili noi relaþii ºi efectua schimburi.
Oraºele ne permit sã ne satisfacem aceste
nevoi ºi mai ales sã facem comerþ. Practic,
toate celelalte posibilitãþi dezirabile ale
oraºului, precum oferta culturalã,
oportunitãþile sociale, coerenþa în
administrare, sunt într-un fel sau altul le-
gate de rolul economic al oraºului - ca
piaþã. În perspectivã, Bucureºtiului va
creºte sau descreºte în funcþie de
abilitatea sa de a fi atractiv pentru
oameni aflaþi cu mult în afara graniþelor
sale”, susþine Christopher Choa.
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Extinderea ºi modernizarea infrastructurii de apã ºi apã uzatã, Bistriþa

Calafat-Vidin
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